

**HK**Handelskammer
Bremen

IHK-Zertifikat

Herr	Aleksej Schneider
geb. am	15.04.1973
hat vom	13.03.2015 – 27.03.2015

am

bundeseinheitlichen IHK-Zertifikatslehrgang

Projektleiter IHK

teilgenommen und mit Erfolg in einem Projektteam ein Projekt bearbeitet und die Ergebnisse präsentiert.

Thema der Projektarbeit: **Kleinwindkraftanlagen mit Speicher zur Eigenstromerzeugung**

Die Durchführung erfolgte bei **IQ Bremen GmbH**, Intelligente Qualifizierung.

Der Lehrgang umfasste insgesamt 80 Lehrgangsstunden mit den auf der Rückseite aufgeführten Zielen und Themen.

Bremen, den 27.03.2015

Volkmar Herr
Geschäftsführer

Ziel der IHK Weiterbildung

Der Lehrgang befähigt Fach- und Führungskräfte, die Instrumentarien und Methoden des Projektmanagements systematisiert und damit effektiv für ihre betriebliche Praxis als Projektleiter anzuwenden. Die Teilnehmer erwerben fundierte Kenntnisse zur Planung, Organisation, Steuerung und Führung von Projekten. Anhand praktischer Fälle werden erworbenes Wissen und Kompetenzen in Projektgruppen geübt und vertieft. In Projektarbeit wurden Voraussetzungen, Möglichkeiten, Chancen und Grenzen des Projektmanagements für die Verbesserung betrieblicher Arbeitsformen trainiert.

Inhalte, Anwendungsfelder und Zusammenhänge:

<p>1. Grundlagen des Projektmanagements für Projektleiter – Fundament für den Unternehmenserfolg</p> <ul style="list-style-type: none"> • Systematische Einführung in das Projektmanagement <ul style="list-style-type: none"> – Historie des Projektmanagements – Warum Projektmanagement? – Warum scheitern Projekte? – Definition: Das Projekt (DIN 69 901) – Projekte in Unternehmen – Projektumwelten – Projektmanagement – Projektorganisation – Anforderungen des Projektmanagements an die umgebende Organisation – Einflussfaktoren des Projektmanagements – Aufwand und Nutzen des Projektmanagements <p>2. Sozial-, Methoden- und Selbstkompetenz – Voraussetzung für den Projekterfolg</p> <ul style="list-style-type: none"> • Aufgaben eines Projektleiters • Anforderungen an einen Projektleiter <ul style="list-style-type: none"> – Soziale Kompetenzen – Methodenkompetenz – Moderationstechniken – Präsentationstechniken – Kreativitätstechniken – Informationsmanagement – Wissensmanagement – Zusammenhang zwischen Informations- und Wissensmanagement – Selbstführung – Selbstmanagement 	<p>3. Projektplanung, -durchführung und -steuerung – Der Werkzeug- und Methodenkasten des Projektmanagements</p> <ul style="list-style-type: none"> • Zielfindungsprozess <ul style="list-style-type: none"> – Zieldefinition, Zielhierarchie, Zielbewertung/ Prioritäten, Zielauswahl, Risikoanalyse, Zielbeschreibung • Vorbereitung eines Projektes <ul style="list-style-type: none"> – Projektauftrag – Projektstart (Kick-off) • Planung eines Projektes <ul style="list-style-type: none"> – Phasenplan – Projektstrukturplan (PSP) – Ablauf- und Terminplanung – Ressourcen- und Kapazitätsplanung – Kostenplanung – Vollständigkeitsprüfung und Genehmigung – Durchführung und Steuerung von Projekten – Qualitätsmanagement im Projektmanagement – Projektabschluss und Ergebniskontrolle <p>4. Zusammenarbeit in Projekten – Der Projektleiter als Moderator und Katalysator</p> <ul style="list-style-type: none"> • Zusammenarbeit in Projekten <ul style="list-style-type: none"> – Führen von Projektteams – Organisation eines Projektteams
---	---

Die Teilnehmer trainierten in Gruppenarbeit (Projektteams) die Funktionen eines Projektleiters bei der Realisierung eines Projektes einschließlich Moderation in der Gruppe und das Präsentieren der Projektergebnisse.



HK Handelskammer
Bremen

The German Chamber of Commerce and Industry

Certificate

This is to certify that

Mr. Aleksej Schneider

born on 15.04.1973

attended the

National IHK Certificate Course

Project Manager IHK

from 13 March 2015 to 27 March 2015

and having met the standards required for preparing a project in a project team and presenting the results, has been awarded this certificate.

Subject of the project work:

Kleinwindkraftanlagen mit Speicher zur Eigenstromerzeugung

The course comprises a total of 80 lessons and covers the objectives and subjects detailed overleaf.

Bremen, 27 March 2015

Volkmar Herr
Director

Reverse of the Certificate

Course Objectives

The course equips specialist and executive personnel as project managers with the expertise requisite for systematised and therefore effective practical application of the instruments and methods of project management within the company. Participants gain in-depth knowledge of planning, organising, steering and managing projects. By drawing on practical cases, the knowledge and skills acquired are honed and consolidated in project groups, and project work focuses on the prerequisites, opportunities, chances and limitations of project management for enhancing in-company modes of working.

Course Content, Fields of Application and Interrelationships

<p>1. Principles of project management for project leaders – the basis for corporate success</p> <ul style="list-style-type: none"> • Systematic introduction to project management <ul style="list-style-type: none"> – History of project management – Why project management? – Why do projects fail? – Projects in companies – Project environments – Project management – Project organisation – Demands of project management on the surrounding organisation – Influencing factors of project management – Resources needed/outlay and utility of project management <p>2. Social, methodological and self skills – the prerequisite for project success</p> <ul style="list-style-type: none"> • Tasks and responsibilities of a project leader • Demands made on a project leader <ul style="list-style-type: none"> – Social skills – Methodological skills – Moderation techniques – Presentation techniques – Creativity techniques – Information management – Knowledge management – Relationship between information and knowledge management – Self leadership – Self management 	<p>3. Project planning, implementation and steering – the tool and methods box of project management</p> <ul style="list-style-type: none"> • Goal finding process <ul style="list-style-type: none"> – Goal definition, goal hierarchy, goal evaluation/priorities, goal identification, risk analysis, goal description • Preparing a project <ul style="list-style-type: none"> – Project commission – Project launch (kick-off) • Planning a project <ul style="list-style-type: none"> – Phases plan – Project structure plan (PSP) – Sequencing and time scheduling – Resources and capacity planning – Cost planning – Completeness check and approval – Implementing and steering projects – Quality management within project management – Project conclusion and results review <p>4. Collaboration in projects – the project manager as moderator and catalyst</p> <ul style="list-style-type: none"> • Collaboration in projects <ul style="list-style-type: none"> – Leading project teams – Organisation of a project team
--	--

In group work (project teams), course participants practise a project manager's functions when implementing a project, including acting as a moderator in the group and presenting the project results.